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Les dades no menteixen. El ri-
tual catòlic a l’hora d’acomiadar
els morts va a la baixa. Segons
l’empresa PFB Serveis Fune-
raris, en el darrer any s’ha re-
gistrat un “augment de quatre
punts de les cerimònies laiques,
que ja representen prop del
25% del total”. Aquesta com-
panyia del sector funerari, amb
presència al Barcelonès, al Baix
Llobregat i al Maresme, afe-
geix que les cerimònies catòli-
ques (73,5%) han caigut tres
punts percentuals. Així mateix,
l’1,5% restant són cerimònies
d’altres religions.

Segons la sociòloga Marta
Navarro, que ha investigat a fons
els rituals que triem per morir, “la
secularització a l’Estat ha fet que
baixin el nombre de cerimònies
catòliques”. Amb tot, puntualit-
za Navarro, hi ha moltes perso-
nes que, tot i no ser religioses,
quan es troben a punt de morir
decideixen fer una cerimònia
catòlica “per si de cas”.

Sigui com sigui, els rituals
laics han guanyat terreny en els
darrers temps. Malgrat això, de
què parlem quan ens referim a
aquesta mena de celebracions?

DIVERSES I POC ENCOTILLADES
N’hi diuen mestres de cerimò-
nies, però també se’ls anomena
oradors o moderadors. En re-
alitat, són les persones que con-
dueixen els funerals no religio-
sos. “En aquesta mena de cele-
bracions, els espais es transfor-
men i els discursos que es fan so-
bre els difunts també, perquè en
les cerimònies catòliques la de-
coració és sempre la mateixa,
són totes iguals”, considera Na-
varro. “Les cerimònies laiques

són diverses i, per exemple, si a
l’avi li agradava menjar nous, es
reparteixen nous”, afegeix.

En aquest sentit, el ritual ca-
tòlic està encotillat perquè el rol
del capellà no s’escapa gaire
del guió establert per les insti-
tucions religioses. “Fins i tot les
músiques no canvien, ja que hi
ha hagut casos en què alguns ca-
pellans no han deixat que sonés
una cançó perquè era d’un mú-
sic homosexual”, lamenta la so-
ciòloga.

MESTRA DE CERIMÒNIA
La Francina fa uns anys que es
dedica a conduir cerimònies lai-
ques. Ara té, amb altres oradors
i músics, una empresa anome-
nada Euphonia Música i Parau-
la, que s’encarrega d’oferir aques-
ta mena de serveis. La feina con-
sisteix a “facilitar el comiat dig-
ne de les famílies, perquè moltes
vegades no estan en condicions
emocionals de preparar-lo”, as-
senyala.

Així, el primer que fa la
Francina és reunir-se amb els
familiars perquè li expliquin

qui era la persona difunta.
Aquesta reunió pot allargar-se
durant més d’una hora. Més
tard, escriu un text que, un cop
redactat, contrasta amb els fa-
miliars. “No és una feina fàcil, ja
que les famílies són complexes
i vols acontentar tothom”, afir-
ma. A més, quan oficia la ceri-
mònia ha d’estar molt concen-
trada. “En el moment que estan
vivint, si al Pepe li dic Antonio,
seria un error garrafal”, explica.

Segons Navarro, sovint qui
decideix fer-se mestre de ceri-
mònies és una persona que ha
viscut la mort traumàtica d’al-
gú proper i no ha pogut tenir la
celebració que li hauria agradat.
“També hi ha psicòlegs”, afe-
geix. La Francina, a més, asse-
nyala que a la seva professió hi
ha molts actors i músics que vo-
len tenir una font extra d’in-
gressos. El seu motiu, però,
s’adscriu al primer cas que co-
menta Navarro.

La seva filla va morir amb 29
anys en un accident. La Franci-
na va començar a escriure un
blog amb les seves reflexions al

voltant de la mort de la jove i li
van dir si volia oficiar una ceri-
mònia. “La primera vegada que
ho vaig fer em vaig sentir bé, em
va agradar molt, i em vaig inte-
ressar per aquesta professió que
combino amb la meva feina de
secretària de direcció en un hos-
pital”, explica.

Per a ella, ser oradora re-
presenta un complement del
seu sou que li reporta no més de
1.000 euros bruts al mes. De fet,
vol que continuï sent així. “És
una feina a la qual no et pots de-
dicar al cent per cent, perquè és
molt exigent”, afirma. “M’afec-
ten molt les morts de persones
joves, però també m’impacta,
per exemple, quan venen presos
a acomiadar els seus familiars”,
explica. “És molt dur veure algú
que ve acompanyat de sis Mos-
sos, emmanillat”, diu.

JA NO ÉS EL QUE ERA
No fa tants anys que els morts es
vetllaven a casa, les famílies fe-
ien dol i les dones anaven vesti-
des de negre en record dels di-
funts. “Sanitàriament i logísti-

cament s’ha traslladat la mort als
hospitals i és difícil fer les vetlles
als domicilis”, afirma Navarro.
“Hem aïllat la mort”, afegeix.

Més enllà d’això, les societats
actuals intenten pensar el mínim
en la mort. Legalment, els fami-
liars propers d’un difunt tenen
un permís de tres dies en cas de
defunció. Per altra banda, el
manual DMS de psicologia, la re-
ferència terapèutica més repu-
tada en aquest àmbit, dictamina
com a “dol complex” aquell que
supera els sis mesos i com a
“dol complicat” el que s’allarga
més d’un any. Alhora, estipula
que, en la mesura del possible,
les persones que es veuen afec-
tades per una mort han de tor-
nar als seus compromisos labo-
rals i socials entre les tres i les sis
setmanes després de la defunció.

És en aquest marc que les
cerimònies personalitzades lai-
ques volen ser una manera de
donar espai a viure la mort i no
passar-hi de puntetes. “Tal com
està organitzat avui dia, mors i
en 48 hores estàs enterrat”,
sentencia la Francina.

Lamort també canvia
» Les cerimònies laiques van a l’alça i ja representen gairebé el 25% del total de les que es fan
» “La secularització a l’Estat ha fet que baixin les cerimònies catòliques”, afirma una experta

Les morts oficiades amb el ritual catòlic al Barcelonès, al Maresme i al Baix Llobregat han caigut tres punts percentuals. Foto: PFB Serveis Funeraris

Albert Alexandre
BARCELONA
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La lupa

per Xavi Casinos

Les Drassanes davant la Copa Amèrica

Barcelona té, l’any que ve, una gran oportuni-
tat amb la celebració de la Copa Amèrica. Se-
gons les primeres estimacions, aquesta com-
petició generarà un impacte econòmic de

1.200 milions d’euros i 19.000 llocs de treball a tota l’à-
rea metropolitana. No són els Jocs Olímpics del 1992,
però situa de nou la capital catalana com un dels esce-
naris d’Europa per acollir grans esdeveniments. D’en-
tre tot el paquet d’avantatges n’hi ha un de molt im-
portant, que és posar al mapa el Museu Marítim i les
Drassanes, una d’aquelles joies que no acostumem a va-
lorar prou els barcelonins malgrat el seu gran signifi-
cat històric i arquitectònic.

Fa unes setmanes, la revista TravelMag destaca-
va el de Barcelona com un dels 20 millors museus na-
vals d’Europa. Potser no és ni el museu més gran, ni
el més antic ni el que té un fons més important, però
té quelcom que el fa únic al món, que és el seu conte-
nidor, les antigues Drassanes medievals. Cap dels mu-
seus navals més destacats del món és en un edifici com-
parable. Ni tan sols l’Arsenal de Venècia, que fou un
altre important centre de construcció de vaixells del
Mediterrani. A diferència de les Drassanes, no és obert
al públic i la seva activitat té a veure amb esdeveniments
com la Biennal.

L’Arsenal és, de fet, una fortificació. Les Drassanes
és una gran nau industrial gòtica, veritable zona zero del
poder de la Corona d’Aragó des del segle XV i fins i tot
abans. D’aquí van sortir les grans galeres que van do-
minar el Mediterrani. Diuen les cròniques que el 1423,
sota el regnat d’Alfons el Magnànim, es van construir

12 galeres alhora. Del 1571 és la Joan d’Àustria, la nau
insígnia de la batalla de Lepant. La seva reproducció a
mida real ara es pot admirar al centre del museu. És im-
pactant i no tothom sap que es pot viure aquesta ex-
periència a Barcelona.

La ciutat no pot perdre aquest tren que porta la Copa
Amèrica per posar en valor internacional el seu Museu
Marítim. Però, sobretot, s’ha de posar en valor localment.
El Marítim i les Drassanes és un d’aquells casos del nos-
tre patrimoni amb el qual vivim d’esquena. Segurament
té a veure amb un accés gens fàcil, gairebé camuflat, si-
gui per l’entrada principal pel Portal de la Pau o pel jar-
dí de l’avinguda de les Drassanes. La reforma de la Ram-
bla ha de resoldre-ho millorant-ne els accessos.

El Marítim, a més, és una mena de rara avis al món
dels museus navals, gairebé tots nacionals, com els de
Londres, París, Madrid, Amsterdam, Sydney i Nova
York, entre d’altres. Té lògica que sigui així, ja que són
els estats als quals pertany el patrimoni de la seva his-
tòria marítima, especialment la militar, que han anat
acumulant durant segles.

El de Barcelona no té aquest origen, sinó que pro-
vé de la societat civil. L’embrió del museu cal buscar-
lo a l’Escola de Nàutica, al Pla de Palau, que conserva-
va una important col·lecció de models, instruments, lli-
bres i documents agrupats en el que es deia Gabinet Na-
val, encarregat de preservar la memòria marítima del
país i que va tenir continuïtat en l’actual edifici de l’es-
cola, del 1929.

En començar la guerra civil, la Generalitat va con-
fiscar les Drassanes, que fins feia poc havien acollit una

caserna d’artilleria, i va crear el Museu Marítim per de-
cret, traslladant-hi les col·leccions de l’Escola de Nàu-
tica. Des d’aleshores, el Marítim ha fet una feina ingent
per tal de dotar-se d’una col·lecció equilibrada i atrac-
tiva que compensi la seva manca de fons històric na-
cional. A principis dels anys 70 es va construir la rèplica
de la gran galera, la gran atracció del museu, que s’ha
anat complementant amb panells amb documentació
que permet una immersió en el que era la vida a bord
d’aquestes naus. Tanmateix, el Marítim és molt més que
una exposició, i avui és un centre de recerca que impulsa
força publicacions i que compta amb una destacada bi-
blioteca marítima.

Tot això s’ha de fer més visible, i la Copa Amèrica
ha de ser el punt de sortida d’una nova era per a les Dras-
sanes i el museu, que s’han de consolidar com el punt
de trobada entre la prestigiosa regata i la ciutat. Per això,
el Marítim està preparant una gran exposició i un se-
guit d’activitats que acostin el públic a l’elitista com-
petició, però que també permetin descobrir les Dras-
sanes als barcelonins.

De moment, com altres museus, el Marítim està mi-
rant de recuperar el nombre de visitants prepandèmia.
Ja estan al 92%, amb 209.000 visitants l’any, amb una
mitjana de 21.000 mensuals. El 2019 es va arribar a
265.459 visitants anuals i 22.121 mensuals de mitjana.
Com passa en altres museus, gran part del públic són
turistes estrangers i de la resta d’Espanya.

La Copa Amèrica és un gran creuer que passarà per
Barcelona al qual ni la ciutat ni el Museu Marítim es po-
den permetre no pujar-hi.
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El Govern de Catalu-
nya atribueix els pès-

sims resultats de l’Infor-
me PISA a l’alumnat immigrant. És
molt greu que els que porten 5 anys di-
rigint la Conselleria i 8 anys gover-
nant culpin l’alumnat de la seva inac-
ció. La responsabilitat és clara. Menys
excuses i més autoexigència.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

“Digueu sí” a l’oficiali-
tat del català a Europa.

Perquè és una anomalia
que una llengua amb 10 milions de
parlants no ho sigui. És l’oportunitat
per corregir-ho i fer valer els drets i la
riquesa multilingüística de la UE.
Avui el camí està més obert que mai
per fer-ho possible.

@Anna_Erra

Creo que Abascal y
Ayuso deberían ser de-

nunciados por la Fiscalía
del Estado. Su razón de ser es velar por
los ciudadanos, y este par de sujetos es-
tán incurriendo en peligrosas derivas
para el bienestar de todos. Y hay que
resolver el secuetro de la justicia por
parte del PP.

Una de les coses que
potser caldria estudiar

a fons és la quantitat
d'empreses privades que es benefi-
cien del sistema públic d'ensenya-
ment. Menjadors, formació a do-
cents, extraescolars, llicències digitals,
pantalletes, lleure, etc. I relacionar-ho
amb les decisions polítiques.

@DavidVinyals@rosamariaartal@eniubo
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Les queixes veïnals ajuden a desmantellar una
plantació de marihuana al Besòs i el Maresme1

2
Menys asfalt, més natura

La cúpula modernista amb 
una història que sorprèn

L’amiant, el causant del càncer d’esòfag que va
provocar la mort d’un extreballador de Macosa

El + llegit líniaSantMartí.cat
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Agredeixen una dona trans a l’estació del Clot
davant la passivitat dels altres passatgers

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sant Martí no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@julia_otero: Tristeza infinita. #ItziarCas-
tro era guerrera, amorosa, inteligente,
siempre al lado de las causas justas.  Buen
viaje, amiga.

@torrents_d: Primer va ser una sobrerepre-
sentació d'alumnat nouvingut. Ahir que PISA
no reflecteix mesures que s’estan aplicant.
Avui la culpa és dels docents. Què serà demà?

#Suspens

@toni_cusco: Les Madres de Plaza de Mayo
s'alcen contra les mentides de Milei: "El pre-
sident electe i la seva vicepresidenta tenen
un discurs negacionista de la dictadura".

#MileiPresident #DescansiEnPau

Safata d’entrada

La política pública i l’orde-
nació de la ciutat és plena
de noms i d’acrònims que

els veïns i veïnes desconeixem. Tot
i que pensem que ens queden
lluny, en realitat tenen impactes
directes en el nostre dia a dia. És
el cas del PEUAT, el Pla Especial
Urbanístic d’Allotjaments Turís-
tics, que, com indica, regula els
allotjaments turístics a Barcelona.

Certs sectors amb interessos
concrets consideren que el darrer
govern de Barcelona, liderat per l’al-
caldessa Ada Colau, tenia
una creuada contra el tu-
risme, un dels grans ne-
gocis aportadors de diners
a la ciutat. Però la qüestió
és: en quin sector de la
ciutat recauen aquests
beneficis?

L’increment desmesurat i sen-
se regulació de places hoteleres, de
pisos turístics, d’habitacions per al
turisme... fan canviar l’ecosistema
dels barris, generant un fenomen
amb un nom d’aquests que des-
coneixíem fins fa poc però que ens
impacta directament: la gentrifi-
cació. “La gentrificació és el procés
d’expulsió de les famílies de renda
més baixa d’un barri quan aquest
pateix una transformació per in-
versions de diferents tipus que
revaloritzen els terrenys i provo-
quen forts increments de preu de
l’habitatge”. Aquest procés, a casa
nostra, és conseqüència de l’espe-
culació, i la indústria del turisme ha
especulat amb la nostra ciutat.

Per tant, regular el turisme i les
places d’allotjament turístic no
és anar en contra de l’economia de
la ciutat, sinó en benefici de l’eco-
nomia de les persones que hi vi-

vim i volem seguir vivint als nos-
tres barris. No és que no vulgu-
em més hotels, sinó que volem
poder pagar un pis o un lloguer
per viure a Barcelona i no haver
de marxar fora per obligació.
Amb aquesta intenció, l'any
2017, l'Ajuntament de Barcelo-
na, amb BComú al capdavant i
una forta oposició de la dreta, va
aprovar el PEUAT amb l’objec-
tiu de posar fre a la massificació
turística i els seus efectes en el
parc d’habitatge a la ciutat i, per

tant, també a Sant Martí. Tan-
mateix, l'augment de places tu-
rístiques ha continuat amb nous
hotels construïts amb llicències
prèvies al 2015 i noves fórmules
com residències d'estudiants o
lloguers temporals adreçats a
l'activitat turística.

Després de 6 anys de con-
tenció, sense BComú al govern
de la ciutat i quan Ada Colau ja
no lidera l’alcaldia, ara en mans
de Collboni i del PSC, aquest pla
està en perill. En un d’aquests
altres espais que també queden
lluny per als veïns i veïnes, la
Comissió d'Urbanisme, el 14 de
novembre passat es va aprovar

l'inici de la modificació del PE-
UAT amb els vots favorables de
Junts, PP i Vox i l'abstenció del
PSC. Aquesta abstenció del go-
vern municipal facilitaria l’o-
bertura de nous hotels a quatre
barris de Sant Martí –el Po-
blenou, el Parc i la Llacuna, la
Vila Olímpica i Diagonal Mar i
el Front Marítim– i permetria
el lloguer d'habitacions a turis-
tes en pisos particulars.

Des de BComú volem i es-
perem que el PSC rectifiqui i es

comprometi a mante-
nir el PEUAT tal com
està, amb la prohibició
de noves obertures
d'hotels a Sant Martí.
Igualment, que es com-
prometi a l’extinció de
les llicències dels habi-

tatges turístics en edificis com-
partits amb veïnat i a regular els
lloguers de temporada, en be-
nefici del lloguer permanent i
habitual adreçat a la ciutadania
i no al negoci turístic.

El PEUAT és una eina in-
dispensable i necessària per
frenar la massificació turística,
però evidentment necessitem
moltes altres mesures per evi-
tar que els lloguers continuïn
pujant. Des de BComú exigim
que el govern de l’Estat aprovi
una llei pel control de preus de
l’habitatge. Tenim molt clar
que aquest ha de ser un dret i
no un negoci.

No és que no vulguem més hotels,
sinó que volem poder pagar un pis
o un lloguer per viure a Barcelona

Allotjaments turístics i gentrificació
per Lorena Domínguez (Barcelona En Comú)

Els semàfors

Tot i que les mesures per reduir
el soroll al ‘Triangle Golfo’

sembla que han provocat una
millora, tal com indiquen els
registres fets a l’octubre, els
veïns del Parc i la Llacuna del
Poblenou continuen dient que
la situació és insostenible. 

pàgina 10Districte

L’alcalde Collboni va fer entrega
el 30 de novembre de les
Medalles d’Honor 2023. 

Una d’elles va ser per a l’Arxiu
Històric del Poblenou 

per la seva contribució a la
recuperació i al manteniment
de la memòria del barri.

pàgina 10Arxiu Històric

Durant el mateix acte, la segona
Medalla d’Honor del districte 
va ser per a l’Associació Veïnal
Provençals de la Verneda. La va
rebre pel seu treball comunitari i
reivindicatiu a favor de la millora
de les condicions de vida dels

veïns i les veïnes.
pàgina 10Provençals Verneda
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Mirada pròpia

El 23 de febrer del 2022 s’aprovava al Par-
lament de Catalunya la nova Llei antides-
nonaments, amb la qual s’aconseguiria sig-
nar milers de lloguers socials arreu de Ca-

talunya. El camí per arribar-hi no va ser fàcil, però
una vegada més el Grup Promotor de la Llei
24/2015 va demostrar que organitzant-nos, unint
forces i pressionant des del carrer som capaces de
fer possible l’impossible.

Com bé sabeu, el que es va
aconseguir recuperar és l’obli-
gació de fer l’oferiment de llo-
guers socials a famílies vulnera-
bles en diferents casuístiques. En
primer lloc, en les renovacions
dels lloguers socials dels grans te-
nidors quan arriben a la seva fi:
milers de persones amb lloguers
socials signats el 2015 evitaran el
seu desnonament amb aquesta
mesura imprescindible per fre-
nar una nova onada de desno-
naments. En segon lloc, en els
lloguers de llars vulnerables quan
s’acaben els contractes de llogu-
er: per evitar els desnonaments
invisibles de famílies en exclusió
residencial, que s’han quedat a
l’habitatge després de l’extinció
del seu contracte de lloguer amb
un gran tenidor. Finalment, en
les llars vulnerables sense títol:
imprescindible per a les famílies
que, per falta d’alternatives, han
hagut d’ocupar pisos de bancs o
voltors i que hi estiguin vivint des
d’abans de l’1 de juny del 2021,
o perquè després d’una execució
hipotecària o demanda de des-
nonament d’hipoteca han quedat
sense títol al mateix pis, causa de milers de desno-
naments anuals.

L’oferiment de fer lloguers socials en casos d’im-
pagament d’hipoteca o de lloguer és vigent des del
2018 i se suma a les eines per evitar desnonaments.

Més d’un any després, i amb una ofensiva al car-
rer, veiem com molts nous actors com Divarian, Cer-
berus, La Caixa, Promontoria, Coral Homes i fons de

l’òrbita d’Anticipa/Blackstone s’escuden en paranys
per no complir la llei. A més, veiem com la Genera-
litat no ha estat a l’altura d’esprémer la llei i sancio-
nar de manera exemplar, ni tampoc és àgil per bui-
dar la llista de la mesa d’emergència i signar milers
de lloguers socials.

Un altre cop, la ciutadania organitzada ha sigut la
que ha pressionat i esgarrapat més lloguers socials.

Avui dia, podem dir que hem evitat que 5.000 famí-
lies de Catalunya perdin casa seva des del 2015 grà-
cies a la signatura de lloguers socials, però en volem
més. No podem deixar de pensar en les 8.574 perso-
nes que van ser desnonades el 2022 i en les que te-
nen els seus desnonaments paralitzats per la mora-
tòria estatal de desnonaments i que a partir del 31 de
desembre es poden reactivar.

Per parar els peus als grans tenidors que es pen-
sen que poden fer el que vulguin a Catalunya hem
fet pública una nova ofensiva judicial contra els fons
voltors que incompleixen la Llei antidesnonaments
catalana i no ofereixen lloguers socials a les famí-
lies vulnerables abans d’intentar desnonar-les.
Aquesta estratègia neix fruit de la col·laboració del
moviment per l’habitatge i les advocades que van ob-

tenir una primera sentència
condemnatòria contra un gran
tenidor que no va oferir llogu-
er social a una família quan li
pertocava per llei.

Fins ara eren els grans te-
nidors que ens demandaven
amb desnonaments; ara som
nosaltres que els portarem a
judici. Després de la sentència
pionera de Badalona, vam tre-
ballar en aquest nou front de li-
tigi estratègic i vam publicar
dues noves guies, una per a
afectades i l’altra per a advo-
cades, que expliquen què és i
com interposar la demanda
declarativa del dret a recla-
mar el lloguer social. Amb
aquesta nova demanda, som
nosaltres qui plantegem als
jutjats –en la majoria dels ca-
sos a través d’advocats/des
d’ofici– que se’ns reconegui
el dret a obtenir el lloguer so-
cial i s’obligui el propietari a
fer-ho.

Ja s’han interposat 16 de-
mandes a diferents grans teni-
dors. Això és només el principi.
L’objectiu és clar: evitar que
cap família vulnerable es quedi

al carrer i sense lloguer social tal com marca la Llei
antidesnonaments.

Comença una nova ofensiva contra els que volen
saltar-se la llei. Animem tot el moviment de l’habi-
tatge i les persones amenaçades per la cobdícia dels
poderosos a defensar-se també als jutjats. I recordem
que poden acostar-se a qualsevol de les nostres as-
semblees de la PAH repartides per tot el territori.

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Portar a judici els grans tenidors
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NLes millors
perles

Que els informatius són un pou de desgràcies no és pas nou,
però que a sobre t’emportis una botifarra de la periodista ja

és massa. Ha passat a la BBC, on la presentadora Maryam
Moshiri ha rebut els televidents amb el dit del mig aixecat.

Alejandro Sanz va fer saltar pels aires el Sant Jordi en un
concert apoteòsic que va fer vibrar els fans. Els que

també s’ho van passar bé van ser els lladres, que van
rebentar desenes de cotxes dels assistents aparcats a prop.

Dona passeja home pels carrers de València lligat amb una
corretja de gos i a quatre grapes. Sí, ha passat recentment

a la capital del Túria. Una testimoni ha penjat a les xarxes un
vídeo on es veu l’individu entregat en el seu paper de cànid.

Si amb els anys et fa pal haver de muntar el pessebre i
posar l’arbre, millor que no sàpigues que hi ha una

parella alemanya que acaba d’entrar al Llibre Guinness
dels rècords per muntar 555 arbres de Nadal a casa seva.

LA FOTO@XavierArtigas69
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La clau

Fa poc han detingut a Barcelona un lladre rein-
cident per un robatori amb violència. El perla
–la identitat del qual mantindrem en l’anoni-
mat per no cometre el greuge de desvelar amb

el nom la seva nacionalitat marroquina– tenia dues or-
dres de cerca i captura, sis antecedents penals i vint-i-
nou detencions, dues d’elles per robatoris amb violèn-
cia i intimidació.

Aparentment, aquesta notícia té poca rellevància, per-
què de lladres que entren i surten de comissaria acu-
mulant un historial delictiu més llarg que el del Vaqui-
lla n’hi ha molts, però és que aquest, a sobre, es va per-
metre el luxe de fatxendar amb la víctima: mentre tenia
el pobre turista agafat per l’esquena per robar-li el re-
llotge de 3.000 euros (d’acord, potser no era tan “pobre”,
el turista), li va xiuxiuejar a l’oïda, tot rient: “Welcome
to Barcelona”.

La frase fanfarrona no només denota la impunitat amb
la qual actuen aquests individus, sinó que enllaça amb una
nova tendència de robatoris on els delinqüents cada cop
són més violents i més prepotents. Un exemple clar d’ai-
xò succeeix sovint al metro quan un viatger –habitualment
un ciutadà ja acostumat a identificar la fauna de mans llar-
gues– adverteix una potencial víctima que estan a punt
de robar-li i llavors el carterista, en sentir-se enxampat,
en lloc d’avergonyir-se’n i sortir disparat, s’encara amb el
delator reptant-lo enfurismat, ofès com si el veritable crim
fos que no el deixen fer la seva feina tranquil.

Ja és prou angoixant anar per la ciutat, sobretot pel
centre, pensant que en el moment més imprevist et ro-
baran la cartera o t’estiraran el collaret com per, a so-
bre, haver de témer per la teva integritat física per cul-
pa de personatges passats de voltes que semblen sortits
de La taronja mecànica o, en el cas relatat al principi,
d’un crossover entre El silenci dels anyells i L’home que
xiuxiuejava als cavalls.

El pitjor d’una afanada no és que se t’emportin els teus
diners o unes joies amb valor sentimental. El que fa més
mal és que també et roben una part de la teva dignitat.
Et sents enganyat i humiliat, i l’amor propi és molt més
difícil de recuperar que el DNI llençat a la paperera.

Segons les dades del darrer balanç publicat pel Mi-
nisteri de l’Interior, Barcelona és el municipi de l’àrea
metropolitana on la criminalitat ha crescut més durant
el primer semestre del 2023. Hi ha hagut uns 90.000
delictes de gener a juny, el que representa un increment

del 15% de la criminalitat a la ciutat, lleugerament per
sobre, en el deshonrós rànquing delictiu, de l’Hospita-
let de Llobregat (13%) i del Prat de Llobregat (14%).

Ara bé, el que no està tan repartit és el protagonis-
me dels furts: en aquest primer semestre de l’any s’han
detingut 262 multireincidents un total de 1.620 vegades,
als quals se’ls han imputat més de 4.000 robatoris, se-
gons es desprèn del Pla Tremall de la Junta Local de Se-
guretat de Barcelona. D’aquests multireincidents, el podi
dels més actius recau sobre cinc pispes que han estat de-
tinguts 112 vegades en la primera meitat de l’any, acu-
mulant entre tots 203 antecedents.

Si estiguéssim al Far West, veuríem els empleats de
Marc Martí enganxant per tota la ciutat cartells de “Wan-
ted” amb les cares d’aquests personatges. Els retrats pot-
ser no atraurien els caça-recompenses –perquè ningú
donaria un cèntim per uns buscats que estan molt ben
localitzats–, però ajudarien la gent a reconèixer els de-
linqüents abans del furt i no quan has de perdre el temps
identificant-los a comissaria perquè ja t’han fotut.

Actualment, com que no tenim xerifs ni justiciers
de forca exprés, hem de conviure amb aquesta gent que
se’ns pixa a la cara, a l’espera que els jutges deixin de
distreure’s jugant a fer política i dictin sentències fer-
mes que ens permetrien confiar una mica més en l’e-
ficàcia del sistema judicial.

Mentrestant, sortim al carrer amb por. Ja no hem de
patir pels criteris arbitraris a l’hora de rebre una pallis-
sa per part dels skinheads, com passava els anys 80, ni
per trobar-nos enmig d’una de les baralles amb nava-
lles entre els Ñetas i els Latin Kings de fa vint anys. Ara
l’angoixa ens la provoquen aquests brètols que venen
amb el pack complet de lladre / violent / provocador /
me la sua tot. I, per si fos poc, també hem de pregar per
no trobar-nos de nassos amb una lluita entre narcotra-
ficants a cop de matxet al mig del carrer, al pur estil de
Ciudad Juárez.

Com si no tinguéssim ja prou crispació amb el preu de
l’oli d’oliva i les manifestacions dels fatxes contra l’amnistia.
Seran fills de fruita!, com diria la Isabel Díaz Ayuso. Per
cert, posats a ser conspiranoics, a veure si resultarà que
l’atracador que murmura “Welcome to Barcelona” treballa
en realitat per a Turisme de Madrid. Més que res perquè
diuen que ara que ja no hi ha d’alcaldessa l’Ada Colau, Bar-
celona deixarà de ser tan permissiva i tindrem una ciu-
tat sense manters, ni okupes ni escurabosses.

El pitjor d’una afanada 
no és que se t’emportin 

els teus diners 
o unes joies amb 
valor sentimental. 
El que fa més mal 

és que també et roben 
una part de la teva

dignitat. 
Et sents enganyat 

i humiliat, i l’amor propi 
és molt més difícil de
recuperar que el DNI
llençat a la paperera

“

“
per Víctor Porres

El lladre que xiuxiuejava als turistes
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@gmurgui: Avui la conductora del bus
de @TMB_Barcelona que ens duu cada
dia a l'escola s'ha recordat de l'aniversari
del meu fill i li ha fet el millor regal.

@LluisFlaquer: Mes de diciembre y
siendo vigente campeón de Liga. No, el
Barça no puede estar todavía en cons-
trucción.

@PedroLuna73: Mucho peores que los
resultados del informe PISA en Catalunya
son las sandeces que se están diciendo de
los mismos.

Flaixos
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CONVIVÈNCIA4El conflicte del
‘Triangle Golfo’, a l’entorn dels car-
rers de Pere IV i Almogàvers, al
barri del Parc i la Llacuna del Po-
blenou, té un nou capítol. La zona
és coneguda pels bars musicals i
discoteques, fet que afecta direc-
tament els veïns i el seu descans.
A finals de novembre el consisto-
ri va fer el primer balanç de les me-
sures implantades en el marc del
Pla de reducció del soroll.

Una de les mesures que va
prendre l’Ajuntament va ser ins-
tal·lar sonòmetres per mesurar
el soroll que pateixen els veïns i
buscar solucions, a més de la res-
tricció d’obertura de nous esta-
bliments musicals, bars i boti-
gues que venen alcohol, de no
autoritzar més terrasses i aplicar
un horari més restringit, i ins-
tal·lar sonòmetres en aquesta
zona. Els resultats durant l’oc-
tubre van ser que els decibels es
van reduir entre 1,5 i 4 punts res-
pecte de les dades del 2022.

El regidor de Sant Martí,
David Escudé, va assenyalar que
es tracta d’uns primers resultats
que cal continuar analitzant.

Però són diversos els veïns
que a través de les xarxes publi-
quen el seu malestar amb la si-
tuació que encara viuen al ‘Trian-
gle Golfo’. De fet, un grup de ve-

ïns que escriu sota el nom de Ve-
ïnat El Parc i La llacuna del Po-
blenou publica vídeos on se sent
el soroll que pateixen a altes ho-
res de la matinada. “De veritat
creieu que s’està solucionant?
No ens prengueu el pèl, el vostre
pla no funciona i no podem
més!”, publiquen indignats.

Imatge de les botellades que denuncien els veïns. Foto: Twitter (@SOS_PereIV)

‘Triangle Golfo’: disminueix 
el soroll, però les queixes no

» Els sonòmetres de l’Ajuntament indiquen una rebaixa a l’octubre
» Els veïns de la Llacuna del Poblenou continuen patint molèsties

Les Medalles d’Honor 2023
arriben a Sant Martí

RECONEIXEMENT4S’acosta el
final d’any i amb ell els reconei-
xements de ciutat que en fan ba-
lanç. El passat 30 de novembre
l’alcalde, Jaume Collboni, va
entregar les Medalles d’Honor
d’enguany en un acte que es va
celebrar al Saló de Cent de l’A-
juntament. El guardó reconeix
persones i entitats que amb la
pràctica professional o social
han contribuït a desenvolupar la
consciència ciutadana i les vir-
tuts dels valors cívics.

Així, les dues medalles que
l’Ajuntament dona als districtes,
en el cas de Sant Martí, han es-
tat per a l’Arxiu Històric del Po-
blenou i per a l’Associació Veïnal
Provençals de la Verneda.

L’Arxiu la va rebre per la
seva contribució a la recuperació
i al manteniment de la memòria
històrica del Poblenou. I l’enti-
tat veïnal la va rebre pel seu tre-
ball comunitari de lluita en favor
de la millora de les condicions de
vida dels veïns i veïnes.

EQUIPAMENTS4La biblioteca
Gabriel García Márquez de Sant
Martí viu darrerament un conflicte
entre l’entitat que fa ús de la sala
Antonio Herrera i l’Ajuntament,
que vol canviar-ne els usos.

Així ho denuncia l’Associació
de Veïns la Verneda Alta, qui diu
que el districte “desnonarà” l’as-
sociació Centre d’Estudis Sant
Martí Provençals d’aquesta sala.
L’entitat veïnal assegura no en-
tendre per què ara el Districte
diu que aquesta zona s’ha de

destinar a crear una nova àrea
per l’alta demanda d’usuaris.
“L’espai està molt desaprofi-
tat”, afirmen. En aquest sentit,
l’associació de veïns lamenta
que el premi a “millor bibliote-
ca del món” està afectant nega-
tivament el veïnat perquè ara te-
nen “una atracció turística”.

Des del Districte responen
que la decisió s’ha pres “parlant
amb totes les parts implicades”
i que la sala Antonio Herrera es
traslladarà “pròximament a les

instal·lacions del Centre Cívic
Sant Martí” per la necessitat de
disposar de nous espais a la bi-
blioteca “davant l’alta demanda
d’usuaris que rep actualment”.
D’altra banda, el consistori tam-
bé diu que l’arxiu de l’entitat es
mantindrà a la García Márquez
i el Centre d’Estudis, mentre no
es fa el trasllat definitiu, podrà
disposar de l’auditori i de la sala
d’actes de la biblioteca per “ce-
lebrar en aquest espai les activi-
tats programades”.

L’Associació de Veïns de la Verneda recull la Medalla. Foto: Ajuntament

Una biblioteca gentrificada?

L’AV Verneda Alta diu que hi ha espais desaprofitats. Foto: AV la Verneda Alta

Educació | L’Escola Els Porxos celebra els 60 anys
L’Escola Els Porxos va celebrar el 3 de desembre la festa dels 60 anys, 

a més de la transformació recent del seu pati, amb una jornada de portes
obertes amb vermut i l’exposició sobre la història del centre educatiu.
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Es parla molt del porno.
En els darrers temps,
sobretot hem assistit a
acarnissats debats sobre

com la indústria del sexe en línia
afecta el jovent i modifica les se-
ves conductes sexuals. Un estudi
recent de la Diputació de Barce-
lona assenyala que un de cada
quatre menors ha consumit por-
no abans dels 12 anys. Malgrat tot
això, tendim a pensar que la por-
nografia es fa en països llunyans,
i quan entomem el debat sobre
com millorar la salut sexual dels
joves parlem dels consumidors o
de les seves famílies, no pas de
tota la indústria que hi ha al dar-
rere. Alhora, pensem que tot el
porno és sempre igual: dones i ho-
mes amb cossos normatius prac-
ticant sexe. 

Des del diari Línia hem in-
tentat posar-nos en contacte amb
nombroses persones de Barcelo-
na i de l’àrea metropolitana que es
dediquen a la pornografia perquè
ens expliquin com funciona i quin
pes té aquesta indústria a casa nos-
tra. La tasca, que en un principi
semblava senzilla, ha resultat més
complexa del que ens esperàvem.
Són poques les actrius, actors o di-
rectors que ens han contestat. De
fet, després de setmanes, la sen-
sació que ens queda és de cert si-
lenci. Una part del món del por-
no, el més mainstream, no vol ex-
plicar-se. Només algunes veus
han donat el seu testimoni. Co-
mencem aquest recorregut que va
del porno fet a casa fins a la in-
dústria metropolitana del sexe.  

LA BASE DEL PORNO
La Rita i el Dani viuen a Barcelo-
na i abans de dedicar-se al porno,
amb el nom artístic de Magia
Rosa, feia temps que es gravaven
fent sexe a casa. Va ser amb la pan-
dèmia quan van decidir penjar els
seus vídeos a la xarxa. “Estàvem
acostumades a follar davant d’a-
mistats i gravar-nos era una part
de la nostra sexualitat”, diuen.
“Ho vivim de forma natural i vo-
lem transmetre aquesta naturali-
tat als nostres vídeos”, afegeixen.

Al començament van crear
un compte a Pornhub, una de les
plataformes de vídeos en línia
més importants del planeta, amb
més de 130 milions d’usuaris dia-
ris. “Al principi vam vetar els nos-
tres continguts perquè només es
veiessin fora d’Espanya, i fèiem ví-
deos on no es veia la cara, però
això va durar poc”, afirmen.  “Als
familiars costa més explicar-ho”,
diuen per afegir que “has de ser
conscient que, si et dediques a
aquesta feina, tard o d’hora tot-
hom t’acabarà veient”. 

Més tard, Magia Rosa va crear
un perfil a Onlyfans, una plata-
forma en la qual pengen vídeos ex-
clusius per als 200 subscriptors
que tenen. Cada subscriptor paga
aproximadament cinc euros i mig
mensuals i la Rita i el Dani es com-
prometen a penjar dos vídeos a la
setmana. “També ens demanen ví-
deos personalitzats, com per ex-
emple follant amb botes”, diu la
Rita. “Depenent dels minuts pot

ser un preu o un altre”, puntualitza
per afegir que el màxim que han
cobrat per un vídeo a demanda ha
estat 300 euros. Alhora, assenya-
len que s’han negat a fer contin-
guts, com quan els van demanar
un vídeo “racista” o practicar “la
pluja daurada”. “Hi havia un usua-
ri que volia un vídeo per 20 euros
on, mentre jo conduïa fent trom-
pos amb el cotxe, féssim  sexe...
Vam dir-li que no!”, recorda la Rita
amb humor. 

Actualment, són presents a

plataformes com Xvideos o
Xhamster, i tenen algun vídeo
amb més de 5 milions de visites.
“Els vídeos d’exteriors es mo-
uen molt”, diu el Dani, que és qui
porta el màrqueting de Magia
Rosa. Guanyen una mica més de
2.300 euros al mes, la meitat
dels quals provenen de les sub-
scripcions i l’altra del cobrament
per visites a les plataformes, però
també han gravat amb produc-
tores independents com Lustery,
que els va pagar 1.200 euros.

No obstant això, tenen un
projecte més trencador i ètic.
“Amb el col·lectiu Sexual Riot vo-
lem fer un porno amb sexe menys
heteronormatiu, una estètica cui-
dada i tutorials de sexe”, expli-
quen. “Volem mostrar, per ex-
emple, què passa quan l’home
no té una erecció en una escena”,
diu el Dani. 

PORNO ÈTIC
Parlar de porno ètic a Barcelona és
parlar de la directora Erika Lust.

Aquesta artista d’origen suec és
una de les pioneres del porno fe-
minista, un producte audiovisual
que es desmarca dels rols de gè-
nere i de la violència masclista que
sovint trobem al porno mains-
tream. “Es tracta d’un porno que
assegura que allò que estàs veient
es va fer respectant les condi-
cions laborals i que tots els invo-
lucrats seran compensats”, ex-
plica Lust en declaracions al Línia.
També vol dir fer porno amb el
“consentiment” previ dels actors

La Rita i el Dani es van començar a dedicar al món del porno durant el confinament per la pandèmia. Foto: Joanna Chichelnitzky

Intentem entendre com funciona el món de la pornografia a Barcelona i la seva
metròpoli de la mà de la Rita i el Dani, dos amics que viuen de fer vídeos sexuals,
i d’Erika Lust, la directora establerta a la capital catalana i pionera del cinema ètic
per a adults. Tot plegat mentre la ciutat ja competeix amb Praga o Los Angeles.

Barcelona, capital
europeadelporno
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n El sexe encara és tabú. No se’n
parla. Davant d’aquest silenci, i grà-
cies a les noves tecnologies, la porno-
grafia s’ha convertit, per a molts me-
nors, en la manera que tenen d’edu-
car-se sexualment. “La manca d’edu-
cació sexual impartida per part d’ins-
titucions públiques fa que molta gent
acabi adquirint aquests coneixe-
ments del porno”, afirma la directora
de cinema per a adults Erika Lust.
Malgrat això, segons el seu parer,
aquesta no hauria de ser la funció del
cinema eròtic i sexual. “La pornogra-
fia està feta per a l’entreteniment, per

gaudir i explorar la teva sexualitat,
però no com a eina d’educació sexu-
al”, apunta. 

Sigui com sigui, el jovent s’educa a
través de la pornografia que veu a
plataformes com Pornhub o Xvideos.
“Hi ha tota una generació que ha
crescut veient pornografia mains-
treamdes de petits”, lamenta la sexò-
loga Montse Iserte. Es refereix a un
porno on “les pràctiques vexatòries
cap a la dona i els cossos poc realistes
han sigut les úniques opcions”.

El consum sense alternativa d’a-
questa mena de pornografia, segons
el seu punt de vista, fa que els usuaris
cada vegada necessitin veure vídeos
“més extrems per poder tornar a exci-

tar-se”. Així, quan els joves tenen
sexe, per arribar a l’orgasme voldran
reproduir aquestes pràctiques.

Tanmateix, no tota la responsabi-
litat la tenen les plataformes. En
aquest sentit, la pregunta incòmoda
que es formula la Rita, de Magia
Rosa, hauria de fer-nos reflexionar:
“Què és primer, la fantasia o el por-
no?” És difícil de respondre. “Les per-
sones que veuen una violació potser
s’han excitat amb això abans de veu-
re aquesta mena de vídeos”, assenya-
la. En la mateixa línia, Iserte afirma
que  “la indústria produeix el que la

gent consumeix, i com que la gent
consumeix pornografia gratuïta que
és vexatòria difícilment es produirà
una altra pornografia”.

És per tot això que Lust reclama a
les institucions que “replantegin el
tema per tal de poder oferir, des de
ben joves, una completa educació se-
xual”. De fet, ella treballa en el projec-
te The Porn Conversation, que propo-
sa eines a educadors i famílies per po-
der parlar obertament sobre sexuali-
tat i pornografia amb els joves. Per al-
tra banda, des de Magia Rosa afirmen
que, encara que “potser és llunyà”, se-
ria interessant plantejar que “la Ge-
neralitat de Catalunya invertís en el
porno local i educatiu”.

Sexe i educació

i les actrius. “El meu equip i jo ens
hem d’assegurar que cada rodat-
ge sigui un entorn de sexe segur on
els performerspuguin explorar la
seva sexualitat d’una manera cò-
moda i relaxada”, diu Lust. Per a
la sexòloga i darrera portaveu del
Saló Eròtic Montse Iserte, aquest
porno, que és “minoritari”, vol
trencar “els rols de gènere i la de-
sigualtat, tot optant pel respecte,
el desig, la variació de cossos i d’e-
dats i amb escenes més realistes
i diàlegs creïbles”. 

Gairebé es podria dir que
aquesta tipologia de pornografia
va néixer amb la directora sueca
i a Barcelona. Tot va començar
quan Lust, aleshores estudiant, es
va traslladar a la capital catalana,
l’any 2000, i va iniciar els seus es-
tudis de cinema. Quan li van en-
carregar fer el seu primer curt-
metratge, va sentir la necessitat de
fer una pel·lícula porno segons el
seu gust i els seus valors, i mos-
trant “la importància del plaer fe-
mení”. Així va néixer The Good
Girl, un curt que ironitza sobre el
mite pornogràfic dels repartidors
de pizzes. “Barcelona em va donar
la llibertat creativa per començar
a fer cine per a adults, sobretot pel
fet que aquí la gent és molt ober-
ta de ment i sexualment positiva”,
explica Lust. Així doncs, afegeix,

va sentir que la ciutat catalana era
“el lloc ideal”, perquè oferia l’o-
portunitat perfecta per donar vida
a una petita productora de porno
ètic i feminista que va rebre el nom
de la mateixa directora.

Avui dia, el projecte compta
amb una sòlida base d’usuaris “als
Estats Units, Alemanya, Espa-
nya, el Regne Unit i França”.  Així
mateix, està conformada per tres
plataformes que s’adrecen a tres
tipus de públic. A Xconfessions
cada mes seleccionen dues fanta-
sies sexuals relatades pels usuaris
per convertir-les en curtmetratges;
a Lust Cinema es prioritzen les his-
tòries amb tractament cinemato-
gràfic; i, finalment, Else Cinema
ofereix vídeos i fotos eròtiques a
demanda. 

INDÚSTRIA INTERNACIONAL
En realitat, el porno ètic i inde-
pendent, com és el cas de Magia
Rosa o Erika Lust, és una raresa
dins del mercat del sexe en línia.
Gran part del porno que es con-
sumeix al món es troba a grans
plataformes de vídeos gratuïts
com Pornhub, Youporn o Xvideos.
El que molts usuaris no saben és
que aquestes plataformes estan en
mans d’unes poques empreses. La
companyia canadenca amb seu a
Luxemburg Mind Geek està al

El Dani i la Rita poden
arribar a guanyar al
voltant de 2.300 euros
al mes i tenen vídeos
que sumen uns 
cinc milions de 
visites a les grans 
plataformes online 

darrere de Redtube, Youporn i
Pornhub i és propietària d’algunes
de les productores de cinema per
a adults generalista més impor-
tants del planeta, com Digital
Playground. Per altra banda, la
txeca WGCZ Holding domina
Xvideos i XNXX. Aquestes ma-
teixes firmes han estat acusades
d’albergar pornografia infantil o
d’abusos sexuals. En aquest sen-
tit, Lust alerta que “prioritzen el
contingut comercial i poc divers i
ètic” i que tenen un impacte en els
creadors independents.

És aquí on Barcelona té un pes
notable que li ha fet valer el títol de
capital europea del porno. El
2019, un estudi de Xhamster –la
tercera plataforma de porno més
important de la xarxa– va quali-
ficar la ciutat com un lloc a l’alça
per fer-hi porno en detriment
d’altres ciutats com Praga o Los
Angeles: “Gràcies al baix cost de la
vida i a la relativa escassetat de lleis
sobre la nuesa pública, Barcelona
s’ha convertit en la capital europea
del porno, amb cada cop més
pel·lícules rodades a la ciutat i més
empreses que s’hi estableixen”.
L’informe, a més, afirmava que el
fet que Ada Colau, quan era al-
caldessa, hagués donat suport a les
treballadores sexuals feia que la
ciutat fos molt adient per a la in-

dústria. Sigui com sigui, només cal
visitar una pàgina web com Porn-
hub i buscar “Barcelona” per des-
cobrir com són de comuns les es-
cenes pornogràfiques que es roden
a la ciutat. Alhora, aquest auge s’ha
estès per altres municipis com Ba-
dalona, on s’hi han gravat escenes
de la productora Las Folladoras,
una filial de l’empresa Letsdoeit,
amb seu a Suïssa. Per altra banda,
també s’han fet rodatges a les
platges de Sitges i, des de fa uns
anys, Cornellà és la capital del por-
no mundial durant uns quants
dies amb el Saló Eròtic.

Tanmateix, tot això no ve del
no-res. Barcelona, gràcies a la
Sala Bagdad, fa temps que és re-
coneguda com una de les capitals
del sexe. Alhora, ha estat bressol
de molts actors i actrius de renom
mundial dins del porno mains-
tream, com Nacho Vidal, Toni Ri-
bas –de Sant Boi–, Max Cor-
tés –de Badalona–o Susi Gala –de
Barcelona. La fama de la ciutat,
doncs, és merescuda, però no
sempre per un porno que vetlla
pels drets ni que es pot considerar
igualitari. 

Un informe de la
plataforma Xhamster
assegura que
Barcelona està
desbancant ciutats
com Los Angeles o
Praga com a capital 
del porno mundial

Algunes veus de la indústria del porno ètic reclamen
més educació sexual al jovent i una implicació 
més gran de les institucions en aquest terreny

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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NADAL4Nadal és, sens dubte, el
període de consum per excel·lèn-
cia i el comerç local ja ha comen-
çat a notar els seus efectes. Tot i
que encara falten dies per co-
mençar a obrir els regals, al llarg
del Pont de la Puríssima les ven-
des es van intensificar. Així ho
mostren les primeres dades dels
eixos comercials de proximitat. Per
això el sector ha fet un bon balanç
de l’inici de la campanya comer-
cial nadalenca, amb la previsió que
en els pròxims dies les xifres de
vendes augmentin encara més.

BARCELONA COMERÇ
La Fundació Barcelona Comerç
ha valorat “força positivament”
aquesta arrencada de la campa-
nya. Ho diu el seu president,
Pròsper Puig, en declaracions a
betevé. “Veníem d’un mes de
novembre molt fluix en vendes i
això ha fet que durant el pont ob-
rissin més botigues”, afirma Puig.
Així doncs, davant d’aquest bon
inici, des de l’entitat asseguren

que estan esperançats amb man-
tenir el bon ritme de vendes du-
rant les pròximes setmanes i
fins al dia de Reis.

En aquest sentit, Puig desta-
ca que, tot i que aquests dies ja
s’han fet compres de Nadal, la ma-
joria es fan “de dilluns a diven-
dres”. “Som botigues de proxi-
mitat i els nostres principals
clients són els veïns”, comenta.
Amb tot, assegura que les vendes
dels festius també són destacades
i importants.

BARCELONA OBERTA
En la mateixa línia, l’associació de
comerciants Barcelona Oberta ha
explicat a l’ACNque el pont va anrt
“molt bé” i celebrat l’afluència de
gent que es va veure aquests dies.
Segons Joaquim de Toca, porta-
veu de l’entitat, la combinació
dels llums de Nadal i activitats com
les de música i llum que es fan a
la Casa Batlló fan que el centre si-
gui “molt atractiu” i tot això in-
centiva la gent a comprar.

Davant de tot plegat, el por-
taveu assegura que des de l’enti-
tat són “optimistes”, ja que la gent
està “més animada” amb les com-
pres que el Nadal de l’any passat. 

MILLOR QUE L’ANY PASSAT?
Pel que fa a les vendes que s’es-
peren des d’ara fins al dia de

Reis, el sector fa una bona pre-
visió. En concret, el portaveu de
Barcelona Oberta vaticina que el
creixement serà d’entre l’1 i el 3%
respecte a la campanya del 2022.
Segons de Toca, aquest creixe-
ment serà “petit” a causa de la in-
flació, que afecta sobretot la but-
xaca el client local. 

Amb tot, per la seva banda,
Pròsper Puig, de Barcelona Co-
merç, també assegura en decla-
racions a betevé que, tot i l’aug-
ment dels preus, “la gent farà un
esforç extraordinari i serà una
bona campanya de Nadal”. “Ens
preocupa més el primer trimes-
tre de l’any vinent”, conclou.

L’optimismemarca l’inici deNadal
» Les associacions de comerciants fan un bon balanç de les vendes fetes durant el pont

» Amb aquesta bona arrencada, el sector espera que la campanya sigui millor que la de l’any passat

Una imatge del passeig de Gràcia durant el Pont de la Puríssima. Foto: Blanca Blay/ACN

Iniciativa |Música als comerços amb el Sons de Ciutat
La temporada de Nadal del cicle Sons de Ciutat a Sant Martí aproparà la música

en directe als eixos comercials del districte fins al dijous 4 de gener. 
La iniciativa va començar el 9 de desembre i encara queden 8 propostes gratuïtes.
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Turisme km0

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

LES CORTS/ Les guerres colonials de Cuba
i les Filipines ens queden molt lluny, però
també formen part de la nostra memòria
històrica. Per aquesta raó, el Districte de les
Corts, amb Cementiris de Barcelona, han
rehabilitat, amb fons provinents de la taxa
turística, el Panteó dels Soldats o Panteó
dels Repatriats d’Ultramar, un mausoleu
projectat el 1902 per l’arquitecte munici-
pal Pere Falqués on es van enterrar els sol-
dats que van lluitar en les guerres colonials
de Cuba i les Filipines i com a conseqüèn-
cia van acabar morint a Barcelona, al Sa-
natori de la Creu Roja. L’homenatge és
especialment solidari perquè és un tribut a
les víctimes d’una guerra que va afectar els
fills de famílies humils.

El monument és de planta quadrada,
d’uns deu metres de costat i consta de qua-

tre departaments on es distribueixen els
nínxols. Es pot accedir als departaments in-
teriors caminant a través de dues escales
que discorren pels laterals i, a través dels
dos primers departaments, s’accedeix als
dos següents. Damunt del monument, just
al centre, s’alça una creu amb inscripcions

que fan referència a les persones repatria-
des que van originar el mausoleu.

INICIATIVA SENSE PRECEDENTS
El 27 d’agost del 1897, l’Alta Junta de Ce-
mentiris va aprovar el projecte de cons-
trucció d’un monument per acollir les
restes dels soldats repatriats d’ultramar,
que en aquell moment encara estaven en-
terrats de forma provisional. Es van exhu-
mar i traslladar a la cripta un total de 725

cossos, que van ser enterrats als nínxols
dels quatre departaments, i el dia 31 d'oc-
tubre del 1904 es va fer la cerimònia d’i-
nauguració del nou espai. 

Aquesta va ser una iniciativa sense
precedents a l’Estat i fruit de l'acord que
va propiciar la Creu Roja espanyola amb
el municipi llavors independent de les
Corts, que va cedir a l’organització un
solar on poguessin ser enterrades les res-
tes mortals dels soldats repatriats que

havien traspassat a conseqüència de la
guerra. 

El mausoleu es trobava fins ara en
males condicions i els tècnics han recupe-
rat la imatge original millorant el seu fun-
cionament i han sanejat les pedres del
monticle central. També s’ha reparat el pa-
viment de la coberta i s’han arreglat les ba-
ranes que envolten la terrassa, mentre que
a l’interior s’ha rehabilitat tot l’espai per eli-
minar patologies per filtracions d’aigua.

SARRIÀ –SANT GERVASI/L’edifici que avui acull el Cen-
tre Cívic Vil·la Florida ha passat per unes quantes vicissi-
tuds al llarg de la història. Originalment, la finca delimitada
pels carrers de Muntaner, Reus, Sant Gervasi de Cassoles
i del Bisbe Sivilla va ser la residència d’unes quantes famílies
de la burgesia catalana: els Santcliment, els Arimon i els
Calvet, entre d’altres. A mitjan segle XX es va convertir en
l’Escola de Puericultura, que es va mantenir en funciona-
ment durant quaranta anys i per on van passar molts pro-
fessionals de l’ensenyament i nombrosos infants. 

Després del tancament, l’edifici va patir un deterio-
rament progressiu, fins que l’any 2004 l’Ajuntament va ad-
quirir la finca i la va transformar en un equipament de bar-
ri. Primer es van rehabilitar els jardins i després es van dur
a terme les obres per convertir la Vil·la Florida en nou cen-
tre cívic de Sant Gervasi. La reforma va permetre conservar
l’edifici principal, substituint els afegits no originals per un
cos funcional a partir del primer pis. També es van eliminar
les barreres arquitectòniques i es va millorar la comuni-
cació dels espais interiors amb els jardins.

CIUTAT VELLA/ L’any 1779, el fabricant d’indianes
Pere Vermell va comprar uns terrenys al carrer Jonqueres,
al número 10, per construir-hi un model molt estès du-
rant aquells temps: una casa-fàbrica. L’edifici de tres plan-
tes combinava els habitatges del director i dels tècnics
amb la zona de feina o quadra, tot al voltant d’un pati,
on treballaven 150 operaris en 50 telers. Primer s’hi va
instal·lar la societat Pere Vermell i Cia i, després, al se-
gle XIX, la família Martí. Actualment, a l’antiga casa-fà-
brica Vermell-Martí hi ha un restaurant i apartaments.   

Un homenatge molt sentit
als soldats d’ultramar

Vil·la Florida: una casa burgesa  
que ha fet un gran servei social al barri 

Una casa-fàbrica tèxtil 
just al centre de la ciutat

Va ser la Creu Roja 

qui va aconseguir un 

espai per als soldats de 

les guerres colonials
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

L’EIXAMPLE/ La cúpula és la part més cone-
guda de la Casa Estapé, un edifici ubicat al
número 6 del passeig de Sant Joan que ha
esdevingut un dels emblemes del Moder-
nisme a Barcelona. Però aquesta famosa cú-
pula no estava planificada originalment. Va
ser, més aviat, un bon invent de l’arquitecte
per cobrir un afegit de darrera hora, el taller
de treball d’un artista. 

La Casa Estapé, també coneguda com a
Casa Enric Laplana, el nom del propietari, és
un edifici residencial de cinc pisos més un al-
tell, dissenyat l’any 1907 per Bernardí Marto-
rell i Rius, un arquitecte de l’època ben
influenciat per l’obra d’Antoni Gaudí i Lluís
Domènech i Montaner, i també per la d’artis-
tes centreeuropeus molt populars en aque-
lla època. La seva obra és un paradigma del

modernisme més ortodox que imperava en
aquell moment. S’aprecia en l’ús d’estuc als
primers pisos i de maó vist als pisos superiors,
de pedra a la tribuna del primer pis o en la
decoració de la façana i els volums contun-
dents. També en els esgrafiats florals a la fa-
çana, els treballs de ferro forjat a les baranes
dels balcons o la ceràmica vidriada de colors.

La famosa cúpula és l’acabament per-
fecte d’aquesta obra. Coberta de teules vi-
driades amb forma d’escates de colors blanc
i verd, i rematada per una creu de ferro, fa la
funció de cobrir un altell que no estava pre-
vist inicialment. Va ser un amic de Bernardí
Martorell, el també arquitecte Jaume Berna-
des, qui va demanar-li construir aquest afe-
git per instal·lar-hi el seu taller de pintor. I a
sobre s’hi va col·locar la famosa cúpula. 

La cúpula modernista 
amb una història que sorprèn     

Un gran espai verd rodejarà la
Casa de l’Aigua de Trinitat Vella 

SANT ANDREU/ La Casa de l’Aigua és un tre-
sor prou conegut pels veïns de la Trinitat
Vella i fins i tot de Barcelona, perquè va ser
una part important d'una gran infraestruc-
tura de canalització per millorar la capacitat
de cabal i l'abastiment d'aigua a la ciutat du-
rant el segle XX. Cal recordar que des d’on
avui hi ha el barri de la Trinitat Vella s’impul-
sava l’aigua fins al dipòsit ubicat a l’actual Tri-
nitat Nova, on es clorava i des d’on es
conduïa al nucli antic de la ciutat, inclosa la
Barceloneta. Però avui destaquem la Casa de
l’Aigua perquè molt recentment s’ha aprovat
la remodelació dels entorns de l’edifici, cosa
que convertirà l’antic edifici en un espai verd
de referència al barri millorant-ne l’accessibi-
litat, creant nous recorreguts i un espai de re-
fresc i renovant l’àrea de jocs infantils. 

MÉS ESPAI I UNA ÀREA INFANTIL
La remodelació preveu fer els espais més ac-
cessibles. L’esplanada es conformarà amb un
pendent transitable tant per a vianants com
per als vehicles ocasionals de manteniment,
i es crearan diversos recorreguts amb pavi-
ments accessibles que enllacin amb els altres
espais de l’àrea verda. Pel que fa a la millora
de les connexions, està previst construir una
nova escala que connectarà l’avinguda Meri-
diana amb la parada de bus situada al carrer
Pare Pérez del Pulgar. 

Fruit de la renovació, l’entorn de la Casa
de l’Aigua disposarà d’una nova zona de jocs
infantils que potenciarà el joc amb la natura
amb elements de materials naturals que fo-
mentin les activitats lúdiques d’enfilar-se, llis-
car, fer equilibris i experimentar amb l’entorn.

També es crearà un espai de refresc, d’uns
cinquanta metres quadrats, dissenyat amb la
complicitat de les entitats del barri, que re-
cuperarà íntegrament la font-brollador de la
Casa de l’Aigua, que ara mateix no funciona. 

La Casa de l’Aigua va ser construïda per la
companyia pública municipal barcelonina Ai-
gües de Montcada entre els anys 1915 i 1919,
després que una epidèmia de tifus causés
una gran mortaldat el 1914  a causa de la con-
taminació de l’aigua. Entre el 2007 i el 2013,
l'Ajuntament  va dur a terme una reforma del
conjunt patrimonial, que està format per l’es-
tació de bombeig, a la Trinitat Vella, la galeria
subterrània que travessa l’avinguda Meri-
diana i l’estació receptora i planta de tracta-
ment, amb capacitat per a 10.000 metres
cúbics d’aigua, al barri de la Trinitat Nova.

La darrera masia
de Nou Barris
per rehabilitar  

La masia de Can Carreras, al Parc
Central de Nou Barris, és un dels
últims records de com era la vida a
Barcelona abans de la industrialit-
zació. Està previst que l’edifici es
transformi en un nou equipament
per al barri, concretament en una
escola bressol, però les obres
mantindran l’aspecte de l’última
gran masia que queda a Nou Bar-
ris pendent de rehabilitació. 

UNA MASIA MOLT FÈRTIL
La ubicació de la finca, damunt
d’una mina d’aigua procedent
de Collserola, fa pensar que Mas
Sala, el primer nom que se’n con-
serva, devia ser una masia molt
productiva en l’antiguitat. Lluís
Guarro i Casas, un conegut fabri-
cant de paper, la va adquirir al
segle XIX i li va donar el seu nom
actual, Can Carreras. L’any 1914
hi van arribar els masovers Josep
Mompart i Rita Estadella, que
van recuperar el seu esperit agrí-
cola original, substituint les flors
i els arbres fruiters per vinyes, ce-
reals, garrofes, verdures i horta-
lisses. Després de la guerra, la
finca, que limitava amb l’actual
passeig de Valldaura, la plaça de
Karl Marx i, pel sud, amb el tor-
rent de Can Peguera, es va par-
cel·lar i vendre, i els camps es van
convertir en un grup de cases,
conegudes com el barri de Can
Carreras, ara desaparegut. Final-
ment, als anys noranta, es va ex-
propiar l’edifici per incorporar-lo
al Parc Central de Nou Barris.

Nou Barris
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CULTURA POPULAR4L’any 1998, les icò-
niques figures que coronen la Casa Milà
passaven a formar part de la imatgeria fes-
tiva barcelonina convertides en gegants.
Naixien així els Gegants de la Pedrera,
creats per l’artista Toni Mujal per encàr-
rec de la propietat de l’edifici, l’Obra So-
cial de Catalunya Caixa (ara, Fundació Ca-
talunya-La Pedrera). En aquell moment,
ja fa 25 anys, Karen Mejía no havia tre-
pitjat mai Barcelona. Actualment, en
canvi, aquesta dona nascuda a l’Equador
és l’ànima de la colla que fa ballar aquests
gegants tan gaudinians.

Recapitulem. Els Gegants de la Pedrera
van ser concebuts més per ser exposats que
no pas per sortir a ballar. Per aquest mo-
tiu, durant molts anys van ser força inac-
tius i van passar temporades llargues
tancats. El 2011, però, el seu creador els va
restaurar per fer-los més fàcils de portar.
Va ser gràcies a l’impuls i al finançament
de la Coordinadora de Geganters de Bar-
celona, entitat a la qual, a partir d’ales-
hores, la fundació propietària dels Gegants
de la Pedrera els en va cedir l’ús.

La Coordinadora de Geganters,
doncs, va assumir l’activitat i el mante-
niment de les figures vinculades a la

Casa Milà. Però va ser només durant
vuit anys, ja que, el 2019, es va crear la
colla pròpia d’aquests gegants, l’Asso-
ciació d’Amics i Amigues dels Gegants
de la Pedrera. Tot i ser una entitat jove,
avui dia ja supera la seixantena d’inte-
grants, en bona part gràcies a Karen Me-
jía, que n’és la presidenta, i a Dani Co-
dina, el cap de colla.

CULTURA POPULAR DIVERSA
Tenint en compte que la comunitat es-
trangera no acostuma a estar gaire re-
presentada en les entitats de cultura po-
pular, el cas de Mejía, que en presideix
una, és excepcional. Conscient d’això,
ha intentat canviar les coses des que for-
ma part dels Gegants de la Pedrera. “Veia
que era un món una mica tancat i troba-
va que això no tenia sentit. Si es vol do-
nar a conèixer la cultura popular, cal ob-
rir-la a tothom”, subratlla Mejía. Ara, ce-
lebra, “hi ha més diversitat” a la colla, amb
membres del Senegal, Itàlia, Rússia i
l’Argentina. “La integració és una obligació
moral de la nostra associació”, deixa clar
aquesta dona, que també participa en els
Castellers de Barcelona i la Cabrònica del
Nord, la colla de diables del Fort Pienc.

Uns gegants 
sense fronteres
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TEATRE4Sant Antoni és un barri amb
una tradició teatral molt arrelada. El
grup El Triangle, fundat l’any 1981, és un
dels màxims exponents d’aquest vincle
entre el barri i les arts escèniques, però
hi ha altres projectes veïnals que miren
d’acostar a tothom la passió per actuar.
Un d’aquests és el grup de teatre de l’As-
sociació Veïnal de Sant Antoni, creat ara
fa dos anys i dirigit per Aïda Bosque.

Durant la tardor del 2021, quan la
pandèmia ja permetia fer activitats
però encara les condicionava força, di-
versos veïns van voler tornar a fer tea-
tre. Havien estat integrants del grup de
teatre del Centre Cívic Cotxeres Borrell,

que amb la crisi del coronavirus es va
aturar, i van decidir formar un nou grup
que assagés al local de l’AV de Sant An-
toni. Aïda Bosque, filla d’una de les im-
pulsores del nou grup, es va oferir
com a directora, aprofitant la seva ex-
periència fent i ensenyant teatre. I així
va començar tot.

Actualment, són set els membres que
formen el grup. “Tres dels integrants són
persones que no havien fet mai teatre”,
destaca Bosque. Per a ella, això és una
bona notícia, perquè vol dir que la ini-
ciativa és capaç d’animar la gent a en-
dinsar-se per primera vegada en el món
del teatre. Pel que fa a la mitjana d’edat,
hi ha un noi que està en la vintena que
s’hi ha afegit aquest any, mentre que la
resta superen els cinquanta anys.

Un grup de teatre
per acostar a tothom
la passió per actuar

L’aniversari 
de la Nollegiu

col·lapsa el carrer

LITERATURA4El 27 d’octubre del 2013,
obria al número 20 del carrer de l’A-
mistat una nova llibreria, la Nollegiu.
L’àmplia oferta d’activitats que acollia
la botiga i la bona rebuda per part del
veïnat van fer que el primer local que-
dés petit al cap de dos anys, havent-se
de traslladar el 2015 al carrer de Pons
i Subirà, número 3. Precisament, aquest
carrer va ser l’escenari, el passat 29 d’oc-
tubre, de la celebració del desè aniver-
sari de la llibreria del Poblenou.

L’acte va ser tota una festa i va
comptar amb la presència d’una se-
tantena d’autors. Veïns i clients, per des-
comptat, tampoc es van voler perdre
l’esdeveniment: “Des de les onze del
matí fins a les dues del migdia van pas-
sar per aquí unes mil persones”, destaca
el llibreter i fundador de la Nollegiu, Xa-
vier Vidal. Tanta va ser l’afluència a Pons
i Subirà que algú va dir a Vidal que el
carrer havia quedat col·lapsat. Aquest,
justament, era el seu objectiu: “Que la
cultura col·lapsés el carrer per un dia”.

Nollegiu va obrir una segona lli-
breria al Clot l’any 2019, situada al nú-
mero 588 del carrer de València i que
celebrarà el quart aniversari el 17 de de-
sembre. Una altra festa.

Foto: Nollegiu

Culturade Barri Espai Línia | Cicle ‘Cultura de Barri’
L’Espai Línia acull durant aquest mes de desembre el cicle

Cultura de Barri després d’una prèvia en forma de conversa amb
el regidor Xavier Marcé. Tota la informació, a espailinia.cat.

"Tres dels integrants són
persones que no havien 
fet mai teatre", destaca 
la directora Aïda Bosque

L’òpera arriba als eixos comercials 
del districte de Nou Barris
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çMÚSICA4La Fundació Barcelona Co-
merç va engegar el 3 de novembre la pro-
gramació d’una sèrie d’actuacions gra-
tuïtes d’òpera a determinats comerços de
Nou Barris. Així, tothom a qui li agradi
aquest gènere musical podrà gaudir de
sis actuacions a tot el districte fins al 2
de gener del 2024.

Els recitals s’aniran fent de manera
esglaonada durant els dos mesos de la
iniciativa i agrupats per eixos comercials.
Sempre tindran lloc de dos quarts de sis
de la tarda a dos quarts de nou del ves-
pre a diferents comerços, excepte al
Turó de la Peira, on s’avançarà l’horari:
aquí es faran de les cinc de la tarda a les
vuit del vespre, mitja hora abans.

El primer concert es va celebrar el 3
de novembre a l’Eix Nou Barris i la se-
güent actuació va ser el 17 de novembre
a l’Eix Fabra Centre-Entorn Virrei. La
programació continuarà el 22 de de-
sembre, quan es faran dues actuacions a
Roquetes i a la Zona Nord. Finalment,
l’Òpera al comerç de Nou Barris s’acabarà
el 2 de gener del 2024, també amb ac-
tuacions a dues zones: a la Trinitat Nova
i al Turó de la Peira.

Es tracta d’una iniciativa que apos-
ta per la fusió del comerç i de la cultu-
ra, traslladant la posada en escena dels
grans teatres a les botigues de proximi-
tat de la ciutat; espais de comerç, però
també de veïnatge i de cultura.
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Esports

“Mare meva, què faig aquí? Hau-
ria d’haver triat una altra cosa!
Ara em veurà tot el món... En dos
minuts i escaig he de fer un bon
exercici sense errades... Quina
pressió!”, pensava sempre abans
de competir l’exgimnasta rítmi-
ca Lourdes Mohedano (Peñar-
roya-Pueblonuevo, Córdoba,
1995). “El tapís era màgic. Allà
desapareixien les inseguretats i
m’hi sentia segura”, confessa
després de la seva intervenció
com a ambaixadora de la segona
edició de l’International Women
in Sports Congress, organitzat
per la UFEC (Unió de Federa-
cions Esportives de Catalunya) a
Foment del Treball Nacional.  

Mohedano encara és aquella
nena moguda i empàtica que va
néixer enamorada dels esports
i que amb 3 anyets va començar
a fer ballet per decisió mèdica,
per un problema als peus. El ba-
llet, però, no li acabava de fer el
pes i amb 5 anys es va iniciar a
la gimnàstica rítmica al seu
col·legi, l’Eduardo Lucena. Era
tan activa que ho compaginava
amb la natació o l’atletisme. “I
també m’encantava jugar a fut-
bol!”, completa. 

La seva tria entre tants es-
ports va ser molt lògica. “Quan
em posava a veure la tele, ja te-
nia la cama a l’orella, i a casa
sempre estava fent salts tèc-
nics de gimnàstica. Havia des-
cobert quina era la meva passió
i s’estava convertint en el meu
estil de vida”, reflexiona. 

Un dia els Mohedano Sánchez
de Mora van rebre una carta que
li canviaria la vida a la petita de la
família, ja una adolescent de 13
anys. “El pare, l’Antonio, em va
anunciar que em volien per a l’e-
quip júnior nacional, i vaig dir que
hi anava a l’instant. Si et soc sin-
cera, no sé què em va passar pel
cap en aquell moment perquè
soc una persona molt familiar...
Potser no sabia a quina distància
estava Madrid de Córdoba, però sí
que continuaria amb la meva pas-
sió”, comparteix l’entrevistada. 

En aquelles maletes hi va re-
unir esforç, il·lusió, incertesa, in-
nocència i, “per descomptat, mol-
ta passió, molt cor i molta pa-
ciència”. S’emociona recordant els
seus primers anys a la gimnàsti-
ca rítmica, un procés “llarg i
lent”, i li venen flaixos de la seva
etapa al seu estimat Club Liceo
Córdoba, les concentracions i els
campionats andalusos i d’Espa-
nya... Quan tenia 10 anys la fe-
deració espanyola ja es va co-
mençar a interessar per Mohe-
dano: “Ens reunien a gimnastes
de diferents comunitats autòno-
mes per veure si podíem entrar en
l’equip nacional i la porta d’accés
era a júnior i amb 13 anys. Des-
prés ja passaves a sènior. Això sí,
al final de cada any havies de re-
novar el contracte. Si no et volien,
havies de tornar a casa”.  

LA FAMÍLIA 
Ella mai va haver de fer les male-
tes definitivament ni mai ha dei-
xat de sentir a prop la família, un
suport constant perquè continu-
és superant-se en un esport ex-
igent on tot podia canviar o aca-
bar-se d’un dia per l’altre. La seva

segona família, l’esportiva, són
les que han estat les seves com-
panyes. A moltes les va conèixer a
la residència Joaquim Blume de
Madrid, adscrita al Centre d’Alt
Rendiment (CAR) del Consejo
Superior de Deportes (CSD). “Es-
tàs acostumada a la teva gent i allà
has de conviure i adaptar-te a
persones desconegudes, i neces-
sites un temps per fer-t’hi un lloc.
Amb les companyes ho acabes
compartint tot i també uns ob-
jectius esportius”, comenta.    

Va viure els seus primers Jocs
Olímpics a Londres 2012 i, amb 17
anys, era l’esportista més jove de
la delegació espanyola, i va ser
quarta (diploma olímpic). “Qua-
tre anys després, a Rio 2016, ja
érem un equip amb molta més ex-
periència i conscient de les nostres

opcions a medalla, i mossegar
una plata va ser impressionant
després d’un esforç col·lectiu tan
extraordinari. És un dels meus mi-
llors records”, confessa l’entre-
vistada, que ara com a entrena-
dora tracta de formar amb l’afec-
te amb què la van modelar les en-
trenadores: “Intento crear un am-
bient sa i les ensenyo des de la mo-
tivació i l’exigència”. 

Ha viscut el que les seves
alumnes estan vivint. En el seu cas,
la jornada era especialment esgo-
tadora perquè va arribar a com-
paginar les 8 hores d’entrena-
ment diàries amb el Cicle forma-
tiu de Tècnic Superior en Anima-
ció i Activitats Físiques i Esporti-
ves, on havia de continuar fent ex-
ercici físic: natació, futbol, atletis-
me... “I havia d’estudiar i preparar

treballs, així que no parava en tot
el dia i, malgrat acabar esgotada,
cada cop era més forta mental-
ment i física”, recorda. 

Quan va retirar-se, va co-
mençar a interessar-se pel món
de la interpretació, molt proper
a la gimnàstica rítmica, que es
mou a partir de la interpretació
i l’expressió de la cara i el cos, i
els moviments. Estudiar  Art
Dramàtic a l’Estudio Juan Co-
dina li ha regalat coneixements
per als seus primers passos en
l’ofici i més eines com a entre-
nadora, ponent i presentadora,
a més d’ajudar-la a perdre la por
a exposar-se al públic, a qui es di-
rigeix amb desimboltura.

Abans de trepitjar el tapís,
Mohedano obria molt els ulls.
“Necessitava estar a gust amb
l’entorn i evitar sorpreses, i sortia
una mica abans que ens cridessin
a competir. Quan llences els apa-
rells, has de saber on estan els fo-
cus, i m’agradava conèixer l’esce-
na i l’escenari. Després, l’am-
bient ja et regala el xut d’energia
per competir millor”, confessa. 

No ha perdut la rutina. Men-
tre gairebé tothom està esmor-
zant i l’International Women in
Sports Congress encara no ha
començat, Mohedano examina
l’escenari, els llums i els se-
ients, parla amb Laura Aparicio,
la presentadora de l’acte, i s’om-
ple d’informació i emocions.
“És cert! El primer que faig
quan vaig a un lloc en què par-
laré és observar-ho tot. Així
després estaré tranquil·la i em
sentiré com a casa. Mai deixes
d’aplicar les ensenyances de
l’esport”, conclou, orgullosa i
amb el seu to melós i poètic. 

Toni Delgado
BARCELONA

L’art de LourdesMohedano
» L’exgimnasta rítmica és l’ambaixadora de l’International Women in Sports Congress, de la UFEC
» “El tapís era màgic; allà desapareixien les inseguretats i m’hi sentia segura”, confessa Mohedano

L’exgimnasta rítmica Lourdes Mohedano. Foto: Toni Delgado

Bàsquet | El CB Grup Barna rep el CD Ponce Valladolid
L’equip d’Eloy Acedo rebrà el pròxim dissabte 16 de desembre el CD Ponce Valladolid,
en  partit corresponent a l’onzena jornada del grup A de Lliga Femenina 2. El CB Grup

Barna hi arribarà després de la derrota per 41-53 contra la UE Mataró del passat dia 10.  



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
21 | 

Desembre 2023 líniaSantMartí.cat



| 22

El presentador i showmanQuim Masfer-
rer pensa que ja és hora de fer un ho-
menatge al públic, peça clau del teatre,
amb un espectacle únic i impossible de
repetir en el qual els espectadors són els
autèntics protagonistes. Bona gent és
una proposta que porta l’ADN Masferrer
i que farà riure i passar una bona estona
a tothom. Al Teatre Borràs.

Teatre

Bona gent
Quim Masferrer

Els cornellanencs Estopa acaben de treu-
re un nou single, El día que tú te marches,
un avançament del seu nou disc, Estopía,
que sortirà a la venda aviat. La cançó se-
gueix el camí dels seus treballs anteriors
i porta el segell ‘100% Estopa’ marcat a foc.
El videoclip, sense anar més lluny, és una
repassada als èxits dels germans Muñoz
durant els 25 anys de carrera artística.

Música

Hollywood continua immers en una re-
visió dels seus mites cinematogràfics. En
la línia del ‘com va començar tot’ acaba
d’estrenar-se Wonka, una pel·lícula del di-
rector Paul King inspirada en el perso-
natge de Charlie i la fàbrica de xocolata, Wi-
lly Wonka. Protagonitzada per l’actor de
moda Thimotée Chalamet, el film expli-
ca els orígens de l’excèntric empresari.

Pelis i sèries

Wonka
Paul King

El día que tú te marches
Estopa

El Bosc dels Somnis
Un bon pla amb infants a prop de Barcelona per a aquestes
festes de Nadal el trobaràs a Sant Boi de Llobregat, amb el

Bosc dels Somnis. Es tracta d’una experiència teatral immer-
siva impulsada per Hamlet Produccions, en col·laboració

amb l’Ajuntament de Sant Boi. Obrirà del 21 al 31 de desem-
bre a la masia de Can Julià i estarà ple de llums i efectes espe-
cials. Hi haurà, a més, una vintena d’artistes que interpretaran
personatges fascinants que treballen perquè Nadal sigui un

èxit arreu. Es poden adquirir entrades a la pàgina web 
elboscdelssomnis.com. L’horari és de 16:30 a 21:30 del vespre. 

A I T A N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de fugir d’en Yúrum i la Xàrliah
al mar Albat, en Yàgon i en Merkor s’a-
propen a Hímdor i l’Àstrid aterra a Àdwish.
Separats amb l’objectiu de defensar-se de
l’amenaça verda d’Índrim, el grup buscarà
els poders d’Ashúram i les armes lle-
gendàries que els falten en aquesta no-
vel·la fantàstica, la tercera entrega de la
trilogia Fills d’Èodhum.

Llibres

La fletxa blava
Roger Tarrés

|OD
El geni dels videojocs Hideo Kojima presenta OD, una proposta de terror que serà
exclusiva per a Xbox i PC. Compta amb actors com Sophia Lillis i Hunter Schafer.
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Aitana Ocaña (Sant Climent, 1999) és un ídol del
panorama musical català i estatal. Ja queda lluny
la seva etapa de triunfito a OT, des d’on va fer el
salt a la fama. Juntament amb Rosalía i Morad,

forma part del TOP 3 de cantants catalans més es-
coltats a tot el món a la plataforma Spotify. Ara,
Aitana ha anunciat que el desembre de l’any vi-

nent farà un concert al Santiago Bernabéu, un es-
cenari icònic per on ha passat la flor i nata de la

música mundial, des de Taylor Swift fins a Luis Mi-
guel, el qual ha fet embogir els seus seguidors. Ho
va avançar emocionada en un concert a Madrid a
principis de desembre, on va enviar un missatge a
la seva exparella, el cantant Sebastián Yatra, amb
qui acaba de trencar. Allà va compartir amb la res-
ta de fans, amb “el cor trencat”, la seva nova cançó,

Ahora que ya no estás, dedicada a les ruptures
amoroses. Clar i català, com diria aquell. 

Famosos

Ser una cantant de fama mundial
És una de les artistes catalanes més escoltades a Spotify

Anunciar un concert al Bernabéu
Serà el 28 de desembre del 2024 i l’únic que farà a Espanya

Els fans embogeixen
El web de venda d’entrades es bloqueja per l’alta demanda
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REVISIONS

El consum elevat d’alcohol o de tabac durant la joventut 
poden causar futurs problemes cardiovasculars  

VULNERABLES

ABUSOS

REVERSIBLE

E S T I L S  D E  V I D A

i PREVENCIÓ 
Cap als quaranta anys, quan arriba la maduresa per a la majoria,
comencem a preocupar-nos per la nostra salut cardiovascular.
Fins llavors ens considerem massa joves per preocupar-nos pel
nostre estil de vida. Però hi ha problemes que comencen a actu-
ar precisament quan som joves i, si no els prevenim, potser no
servirà de res fer vida sana als quaranta. És un avís, en forma
d’estudi, del Centre Nacional d’Investigacions Cardiovasculars.  
Els investigadors del centre han descobert que les persones

joves podrien ser més susceptibles als efectes negatius dels fac-
tors que afavoreixen l’ateroesclerosi, una malaltia que causa
una mena d’enduriment de les artèries i que afecta les persones
de mitjana edat amb nivells elevats de colesterol i tensió arte-
rial. La raó és que les artèries de les persones joves són més vul-
nerables als efectes de l’alcohol i del tabac, per exemple. 
Els resultats de l’estudi, publicats a la revista Journal of the

American College of Cardiology, mostren que la detecció precoç i
un control dels factors de risc podrien reduir l’impacte de la ma-
laltia durant la mitjana edat. De fet, permetrien fins i tot revertir
una malaltia considerada fins ara irreversible.   

Els joves són més vulnerables 

L’èxit de la medicina preventiva es basa en la importància
de sotmetre’s a revisions mèdiques des de ben aviat 

Les claus

Les artèries de les persones joves susceptibles de 
patir una futura ateroesclerosi són més vulnerables 

La detecció precoç i un control agressiu dels factors 
de risc de la malaltia podrien evitar que fos irreversible  
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